POSTER REPORTS (FLNR)
E. M. Gazeeva, A. A. Bezbakh, V. Z. Goldberg, M. S. Golovkov, B. Zalewski, Zh. K. Kurmanaliyev, D. K. Nauruzbayev, A. K. Nurmukhanbetova, A. Serikov
Effective method of excitation function measurement for (α, n) reactions at low energies
A new method for the excitation function measurement for reactions with neutron emission is presented. Test experiment was performed with use of the heavy ion accelerator DC-60 in the Interdisciplinary Scientific Research Center (Nur-Sultan, Kazakhstan). The excitation function of the 13C (α, n) reaction was measured at 180( c.m. in the energy range of Ec.m. = 1.7 – 2.6 MeV. The obtained results are compared with the data from other works and the future of this new approach is discussed.  
Эффективный метод измерения функции возбуждения для (α, n) реакций при низких энергиях
Э. М. Газеева, А. А. Безбах, В. З. Гольдберг, М. С. Головков, Б. Залевски, Ж. К. Курманалиев, Д. К. Наурузбаев, А. К. Нурмуханбетова, А. Сериков


В работе представлен новый метод измерения функции возбуждения для реакций с вылетом нейтрона. Тестовый эксперимент был проведен на ускорителе тяжелых ионов DC-60 Междисциплинарного научно-исследовательского комплекса (Нур-Султан, Казахстан). Была измерена функция возбуждения реакции 13C(α, n) под углом 180( в диапазоне энергий 1.7 – 2.6 МэВ в системе центра масс. Полученные результаты сравниваются с данными других работ и обсуждаются перспективы нового метода.
B. Zalewski
6He-d and 6He-p reactions at ACCULINNA-2
Investigation of reactions of 6He with deuterium and hydrogen targets was conducted in inverse kinematics at the beam energy of 160 MeV. The measurement was performed at the ACCULINNA-2 fragment separator, Joint Institute for Nuclear Research, Russia using 6He beam delivered by U-400M cyclotron. Both energies and angles of the reactions products were detected in a range from 30 to 80 degrees in the laboratory frame. Preliminary data analysis of elastic scattering cross section and identification plots for 6He(p,t)4He and 6He(d,t)4He are presented.
Реакции 6He-d и 6He-p на АКУЛИНЕ-2
Б. Залевски

Проведены исследования реакций 6He с дейтериевой и водородной мишенью, в обратной кинематике при энергии пучка 160 МэВ. Измерение проводилось на сепараторе фрагментов АКУЛИНА-2, Объединенный институт ядерных исследований, Россия, с использованием пучка 6He, полученного на циклотроне У-400М. Регистрировалась энергия и угол продуктов реакции в диапазоне от 30 до 80 градусов в лабораторной системе координат. Представлен предварительный анализ данных по сечению упругого рассеяния и графики идентификации для 6He(p,t)4He и 6He(d,t)4He. 
A. O. Strekalovsky, D. V. Kamanin, Yu. V. Pyatkov, Z. I. Goryainova, V. E. Zhuchko, A. A. Alexandrov, I. A. Alexandrova, R. Korsten, V. Malaza, E. A. Kuznetsova, O. V. Strekalovsky
Fission fragments brake-up at crossing of the solid-state foils
A time-of-flight spectrometer was used to compare the masses of nuclear fission fragments before and after their passage through the carbon foil, event by event. For all the registered fragments, there was a significant loss of mass of the fragment, and the registered fragment-residue turned out to be a magic nucleus. For spontaneous fission of 252Cf nuclei, the effect was observed for both light and heavy mass peaks. This gives grounds to assume that the fragment of the conventional binary fission is born in the shape isomer state, which looks like a di-nuclear system consisting of a magical core and a light cluster.
Развал осколков деления при прохождении твердотельных фольг
A. O. Стрекаловский, Д. В. Каманин, Ю. В. Пятков, З. И. Горяйнова, В. Е. Жучко, A. A. Александров, И. A. Александрова, Р. Корстен, В. Малаза, E. A. Кузнецова, O. В. Стрекаловский

С помощью времяпролетного спектрометра проведено сравнение масс осколков деления ядер до и после прохождения ими углеродной фольги, событие за событием. Для всех зарегистрированных осколков наблюдалась существенная потеря массы осколка, а регистрируемый фрагмент-остаток оказывался магическим ядром. Для спонтанного деления ядер 252Cf эффект наблюдался как для легкого, так и тяжелого массового пиков. Это дает основание предполагать, что осколок обычного бинарного деления рождается в состоянии изомера формы, которое выглядит как двуядерная система, состоящая из магического кора и более легкого кластера.
A. V. Shakhov, S. M. Lukyanov, K. Mendibayev, T. Issatayev,

Yu. E. Penionjkevich, S. S. Stukalov
Possibilities of Using CdZnTe and CeBr3 Crystals for Measuring Photon Radiation in a Wide Range of Energy
The new semiconductor detectors, which, based on CdZnTe crystals and CeBr3 scintillator, are presented in this work. The spectroscopic setup for testing measurements was created, which consists of CdZnTe, CeBr3, and Si (measuring α and γ) detectors. The main characteristics of these detectors including energy resolution FWHM/Eγ (keV) and efficiency ε (%) were investigated and determined. Moreover, we have checked the possibility of registration in a wide range of energy. The α−γ and γ−γ coincidence measurements were carried out using these detectors. The results could be used to study the mechanisms of nuclear reactions and the properties of reaction products.

Использование кристаллов CdZnTe и СeBr3 для измерений фотонного излучения в широком диапазоне энергии
А. В. Шахов, С. М. Лукьянов, Т. Исатаев, К. Мендибаев, 

Ю. Э. Пенионжкевич, С. С. Стукалов
Были опробованы относительно новые полупроводниковые детекторы на основе кристаллов CdZnTe и сцинтиллятор СeBr3. Собрана спектрометрическая установка для проверочных измерений, состоящая из (CdZnTe, CeBr3, Si – для α–γ измерений) детекторов. Исследованы и определены основные характеристики таких детекторов, такие как энергетическое разрешение FWHM/Eγ (кэВ), эффективность регистрации ɛ (%). Проверена возможность регистрации в широком диапазоне энергии. Проведены измерения γ-γ и α–γ совпадений с использованием данных детекторов. Результаты подобных измерений показывают, что эти детекторы могут использоваться для исследования механизмов ядерных реакций и исследования свойств продуктов реакций.
S. S. Stukalov, Yu. G. Sobolev, Yu. E. Penionzhkevich, V.V.Samarin,

A. Kugler, J. Louko, M.A.Naumenko, I. Sivacek
Total reaction cross section energy dependence for 6,8He, 8,9Li beam particles 28Si, 59Co, 181Ta targets
New experimental data of direct measurement of total reaction cross section σR(E) values for interaction 6,8He, 8,9Li cocktail beam particles with 28Si, 59Co, 181Ta target nuclei in the energy range 15 – 40 A MeV are presented. Modified transmission method based on prompt n-γ irradiation detection by multi-module γ-spectrometer was used. In this work 12 module CsI(Tl) high efficiency γ-spectrometer has been applied. Presented data for 6,8He + 28Si and 9Li + 28Si reactions, in the frame of the experimental uncertainties, are overlapping with previously published results obtained by other transmission methods. It confirms the observation of the peculiarity of cross section “bump” in σR(E) for 6,8He + 28Si and 9Li + 28Si reactions at E~10 – 30 AMeV. Theoretical analysis of presented experimental data was carried out in the microscopic model based on a numerical solving of the time-dependent Schrödinger equation for the outer weakly bound neutrons of the projectile nucleus.

Энергетическая зависимость полного сечения реакции для ядер 6,8He, 8,9Li на мишенях 28Si, 59Co, 181Ta
.
С. С. Стукалов, Ю. Г. Соболев, Ю. Э. Пенионжкевич, В. В. Самарин, А. Куглер, Ю. Лоуко6, М. А. Науменко, И. Сивачек
Представлены новые данные измерений прямым способом полного сечения реакций ядер σR(E) 6,8He, 8,9Li при взаимодействии с мишенями 28Si, 59Co, 181Ta в энергетическом диапазоне от 15 до 40 МэВ/нуклон. Для обнаружения взаимодействия налетающих ядер с ядрами мишеней применена трансмиссионная методика, основанная на регистрации “мгновенных” γ-квантов и нейтронов от продуктов реакции.  В эксперименте использовался 12 –детекторный высокоэффективный 4-π γ-спектрометр на основе CsI(Tl). Представленные данные взаимодействий ядер 6,8He + 28Si и 9Li + 28Si   согласуются с ранее представленными экспериментальными данными полученными другими методиками. В энергетическом диапазоне E ~ 10 – 30 МэВ/нуклон в сечениях реакций 6,8He + 28Si and 9Li + 28Si наблюдалось значительное локальное превышение, обнаруженное ранее в экспериментах.  Теоретический анализ представленных экспериментальных данных проводился в микроскопической модели, основанной на численном решении нестационарного уравнения Шредингера для внешних слабосвязанных нейтронов ядра-снаряда.

D. Aznabayev
Measurement of the time of flight of charged particles by a time detector based on the mcp for the MAVR facility
Within the study of the time-of-flight method, an appropriate system has been created and the first test data have been obtained that fully demonstrate the efficient operation of the equipment. An MCP detector is used as the start detector. During the experiment at this facility, the time resolution, depending on parameters of the reaction products (mass, charge, and energy), has been measured. The characteristics of the detector operating at the IC-100 accelerator (FLNR, JINR) have been measured. The results demonstrate a high time resolution for charged particles in a wide mass range.
Измерение времени пролета заряженных частиц временным дектектором на основе МКП для установки МАВР
Д. Азнабаев
В рамках изучения времяпролетного метода была создана соответствующая система для проведения тестовых измерений и получены первые тестовые данные, в полной мере демонстрирующие эффективную работу данного оборудования. В качестве стартового детектора в работе использовался МКП- детектор (детектор на основе микроканальных пластин). Во время работы на данной установке было измерено временное разрешение зависимости от различных параметров продуктов реакций (массы, заряда, энергии). Проведены измерения параметров детектора на ускорителе ИЦ-100 (ЛЯР, ОИЯИ). Полученные результаты демонстрируют высокое временное разрешение для заряженных частиц в широком диапазоне масс.
K. Mendibayev, S. M. Lukyanov, B. Urazbekov, A. S. Denikin, T. Issatayev, D. M. Janseitov, К. А. Кuterbekov, V. Burjan, V. Kroha,   J. Mrazek, Yu. E. Penionzhkevich, W. H. Trzaska, M. N. Harakeh, T. Zholdybayev
Clusterization and strong coupled-channels effects in deuteron interaction with 9Be nuclei
The inelastic scattering and multi-nucleon transfer reactions was studied by bombarding a 9Be target with a 2H beam at the incident energy of 30, 40 and 47 MeV. The experimental angular distributions for 9Be(d, d)9Be, 9Be(d, 4He)8Be, 9Be(d, 7Be)5He, 9Be(3 d, 6Li)6Li and 9Be(d, 7Li)5Li reaction channels were measured on the extracted beams of the cyclotrons K-120 of the University of Jyvaskula (Jyvaskula, Finland) and U-120 of the Institute of Nuclear Physics (Rez, Czech Republic). Registration and identification of the scattered reaction products was carried out by the ∆Е-E telescope of silicon semiconductor detectors.

Experimental angular distributions for the corresponding ground states (g.s.) were analyzed within the framework of the optical model, the coupled-channel approach and the distorted-wave Born approximation. The contributions of different exit channels have been determined confirming that the (α + 5He) configuration plays an important role. 9Be consisting of two bound helium clusters (3He + 6He) is significantly suppressed, whereas the two-body configurations (n + 8Be) and (α + 5He) including unbound 8Be and 5He are found more probable. From the analysis of these data, the probabilities of cluster configurations n + 8Be and α + 5He were determined, which were 69% and 25%, respectively.
Эффекты кластеризации и сильно связанных каналов в реакциях дейтрона на 9Be
Были изучены реакции многонуклонных передач и упругое рассеяние  дейтрона на 9Be при энергиях пучка 30, 40 and 47 MeV. Эксперименты с пучками ускоренных ионов d+9Be проводились на циклотронах (K-130) ускорительной лаборатории Университета Ювяскула (Финляндия) и (U-120) Института ядерной физики (Ржеж, Чехия) при энергиях 30, 47 (Ржеж) и 40 МэВ (Ювяскула), соответственно. Для регистрации продуктов реакций 3Не+9Ве использовались несколько полупроводниковых телескопов, состоящих из 3-х детекторов: ∆E0, ∆Е, Er для измерения удельных потерь ∆E0, ∆E и остаточной энергии Er. Использовались детекторы ∆E0, ∆Е, Er с толщиной 10 мкм, 100 мкм и 3000 мкм. Экспериментальные результаты для упругого рассеяние было проанализировано в рамках оптической модели с использованием потенциалов Вудса-Саксона и дабл (двойных) фолдинга. Теоретические расчеты для соответствующих возбужденных состояний проводились с использованием метода связанных каналов. Были извлечены оптимальные параметры деформации для возбужденных состояний ядра 9Be. Были определены вклады различных выходных каналов, подтверждающие, что конфигурация (α + 5He) играет важную роль. 9Be, состоящее из двух связанных гелиевых кластеров (3He + 6He), значительно подавляется, тогда как более вероятны конфигурации двух тел (n + 8Be) и (α + 5He), включая несвязанные 8Be и 5He. Из анализа этих данных были определены вероятности кластерных конфигураций n + 8Be и α + 5He, которые составили 69% и 25% соответственно.

Yu. M. Sereda, T. Issatayev, S. M. Lukyanov, K. Mendibayev, B. M. Hue, A. G. Artukh, C. Borcea, B. Erdemchimeg, G. A. Kononenko, K. Kuterbekov, V. V. Ostashko, Yu. E. Penionzhkevich, A. N. Vorontsov, T. D. Thiep
Break-up of 8B and 9,10C by the COMBAS separator

Break-up cross section 
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 (8B → 7Be) and the longitudinal momentum distribution of fragments in the break-up of 7Be and 8B on a Si target have been measured at 26 MeV/nucleon and 30 MeV/nucleon, respectively. The COMBAS spectrometer at FLNR, JINR has been used to separate secondary beams (7Be, 8B) obtained by the fragmentation of 15N primary beam (50 MeV/nucleon) impinging on a 9Be target. The secondary products were detected by a telescope consisting of five Si-detectors (
[image: image3.wmf]dE

) and CsI(Tl) detector (Er). The results show both a large break-up cross-section 235 ± 20 mb and a narrow momentum distribution of 7Be fragment with a FWHM value of 117 ± 10 MeV·с–1 supporting to interpret the forming a halo in the 8B. The comparison with the other data is discussed. Study of the disintegration of 9,10C is planned in April 2020. These nuclei are under interest as a competition of proton-halo effect versus an influence of nuclear sub-shell Z=6.
A. Kuznetsova, A. Yeremin A. Lopes-Martens, K. Hauschild, A. Popeko, O. Malyshev, V. Chepigin, A. Svirikhin, A. Isaev, Yu. Popov, M. Chelnokov, O. Dorvaux, B. Gall, M. Tezekbaeva
SHELS. Studying of No isotopes with GABRIELA array
For decades in FLNR were studied decay properties of isotopes of heavy and superheavy elements. SHELS (Separator for Heavy ELement Spectroscopy) with GABRIELA array (Gamma Alpha Beta Recoil Investigations with the ELectromagnetic Analyzer) were used for this purpose. 

The region Z=102 was studied by complete fusion reactions 48Ca(204,206,208Pb, 1-4n)250,252,253,254,255No by beam energy of 218–226 MeV and 22Ne(238U,4-5n)256No by energy 216–218 MeV. Data analysis was based on correlation methods (mother nucleus (recoil)→α→γ or recoil→SF and etc.) New information was received for 250No, 252No, 253No, 254,254mNo, 255No, 256No. 

SHELS. Изучение изотопов No с использованием детекторной системы GABRIELA
А. А. Кузнецова, А. В. Ерёмин, A. Лопез-Мартенс, K. Хошильд, А. Г. Попеко, О. Н. Малышев, В. И. Чепигин, А. И. Свирихин, А. В. Исаев, Ю. А. Попов, М. Л. Челноков, O. Дорво, Б. Галл, М. С. Тезекбаева
Десятки лет в Лаборатории Ядерных Реакций имени Флёрова (ЛЯР) проводятся исследования, направленные на изучение свойств распада изотопов тяжелых и сверхтяжелых элементов. Для этих целей используется сепаратор ядер отдачи SHELS (Separator for Heavy ELement Spectroscopy) в комплексе с системой детекторов GABRIELA (Gamma Alpha Beta Recoil Investigations with the ELectromagnetic Analyzer). 

Изучение велось в области Z = 102 с помощью реакций полного слияния ядер 48Ca(204Pb,2n)250No, 48Ca(206Pb,2n)252No, 48Ca(208Pb,1-3n)253,254,255No при энергии пучка 218–226 МэВ и 22Ne(238U,4-5n)255,256No при энергии 116–118 МэВ. Анализ данных базируется на корреляционных методах (материнское ядро (рекойл)→ альфа частица → гамма-квант или рекойл → осколок деления и т. д.). В результате получена информация об изотопах  250No, 252No, 253No, 254,254mNo, 255No, 256No.
Yu. Albin
Ti and Cr volatile compounds for ionization in ECR-source to produce beams by MIVOC method
After the completion of SHE-factory a need in production of high-current beams of elements with higher Z than Ca appeared (50Ti, 54Cr and others). High volume concentration of the elements in question within the ECR-source chamber is necessary in order to meet the expectations about high beam currents. Due to the high evaporation temperatures and eager condensation of the vapor of elements in question, the better way for their transportation is by the means of forming a volatile (organic) compound (MIVOC method). Due to the fact that ionization is reached by plasma it is necessary that there are no elements forming stable ions in plasma (will be mostly ionized instead of the implied Ti or Cr) as well as not too much other elements in the volatile molecule. Bis-(cyclopentadienyl)chromium seems to be the best option for Cr after its synthesis and trials. As for Ti trimethyl(pentamethylcyclopentadienyl)titanium regardless to its chemical instability appears to be the best option after the improvements in the procedure of its production.
Получение летучих соединений для производства пучков Cr и Ti путем ионизации в ЭЦР-источнике
Ю. В. Альбин
Хотя 48Ca несет больше нейтронов на протон, чем другие нуклиды, для получения элементов после 118 на фабрике требуются пучки из следующих за ним элементов (50Ti, 54Cr и др.). Для достижения желаемых интенсивностей пучка требуется высокая объемная концентрация этих элементов в камере ЭЦР-источника. Поскольку температуры плавления и кипения этих элементов значительно выше, чем у кальция и их пары легка конденсируются, для их доставки до камеры лучше подходит метод транспорта в составе молекулы летучего (органического) соединения. Поскольку при ионизации плазма будет состоять из наиболее устойчивых (и легко образуемых) ионов, в составе соединения не должно быть элементов, легко образующих устойчивые ионы, и лучше будет, если нецелевых элементов будет как можно меньше. Бис-(циклопентадиенил) хром представляется оптимальным решением для транспорта хрома после испытаний. А для титана, несмотря на некоторые неудобства, связанные с химической нестойкостью, после некоторых улучшений процедуры получения – триметил-(пентаметилциклопентадиенил) титан.
Шлаттауэр Л
Data acquisition and control systems developed for synthesis of superheavy elements at experiment DGFRS-II FLNR JINR
The DGFRS-II control, monitoring, detection systems of the new gas-filled recoil separator was deployed and tested during first experiments using 40Ar+Yb and 48Ca+Yb testing reactions. The electronic journal and alarm software for technological parameters of the separator will be presented also with the, the digitizer based PXI spectrometer, TOF for ions Energy measurement, system for ion beam blocking at injection level of DC-280 based on DGFRS-II alarms or detected SHE candidates.  Systems upgrades based on new knowledge gathered during end of 2019 are in development.
Системы управления и сбора данных используемые для синтеза сверхтяжелых элементов на экспериментальной установке ГНС-2 ЛЯР ОИЯИ
Л. Шлаттауэр
Системы управления, мониторинга и спектрометрии ГНС-2 нового газонаполненного сепаратора были установлены и испытаны в ходе первых экспериментов с использованием тестовых реакций 40Ar + Yb и 48Ca + Yb. Будет представлен электронный журнал и программное обеспечение звуковой сигнализации для технологических параметров сепаратора. В дальнейшем PXI-спектрометр на основе дигитайзеров, TOF для измерения энергии ионов, система для блокировки пучка на уровне инжекции ДЦ-280 на основе сигналов из ГНС-2 или обнаруженных кандидатов SHE из камеры.
A. Bondarchenko
Production of metal ion beams from DECRIS-3 ion source
The article describes the experiments carried out up 2018 to 2019 at the accelerator complex DC-60 of Astana branch of the INP (Alma-Ata, Kazakhstan Republic), to develop methods for production of intense beams of metals with the use of volatile organometallic compounds (Metal Ions from Volatile Compounds) – MIVOC. As a result of performed work for the first time at DC-60 cyclotron a beams of nickel, silicium, cobalt, chrome, titanium, germanium and hafnium ions were obtained.
Получение пучков ионов металлов из ЭЦР источника DECRIS-3
A. Е. Бондарченко
В статье описываются эксперименты, выполненные в 2018-2019 на ускорительном комплексе ДЦ-60 Астанинского филиала ИЯФ (Алма-Ата, Республика Казахстан), по разработке методов получения интенсивных пучков ионов металлов с использованием летучих металлорганических соединений (ионов металлов из летучих соединений) - MIVOC. В результате выполненных работ, впервые на циклотроне DC-60 были получены пучки ионов никеля, кремния, кобальта, хрома, титана, германия и гафния.
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Parameters estimation of nanodispersed media within simulation of low-energy neutron transport
Creation of DC-280 cyclotron- the basic facility of the Factory of Super heavy elements (SHE) is complete. The project is based on both the new and experimentally tested engineering decisions of the FLNR JINR. Since 2016 to 2019 installation and adjusting of the DC-280 cyclotron equipment have been done. The first beam of 84Kr14+ ions was accelerated in the DC-280 on December 26, 2018 and extracted to the ion transport channel on January 17, 2019. In March 2019, beams of accelerated 84Kr+14 ions with intensity of 1.36 pμA and 12С+2 ions with and intensity of 10 pμA were extracted from the DC-280 to the beam transport channel with energy about 5.8 MeV/nucleon. In second half of year, beams of accelerated 48Ca7+,8+,9+,10+ ions with intensity up to 5 pμA were extracted from the DC-280 to the beam transport channel with energy about 5,3 - 6,225 MeV/nucleon. The main task of the new accelerator is implementation of the long-term program of researches on the SHE Factory aimed on synthesis of new elements (Z≥119) and detailed studying of nuclear- physical and chemical properties of earlier opened 112-118 ones.
Особенности получения пучков 48Ca на циклотроне ДЦ-280 - базовой установке Фабрики Сверхтяжелых Элементов ЛЯР ОИЯИ
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Завершено создание циклотрона ДЦ-280 – базовой установки Фабрики Сверхтяжелых Элементов (СТЭ) Лаборатории ядерных реакций ОИЯИ.  В основу проекта ДЦ-280 легли как новые, так и экспериментально проверенные научные и инженерные решения ЛЯР ОИЯИ. В период с 2016 г. по 2018 г. выполнены монтаж и наладка оборудования циклотрона ДЦ-280. Первый пучок ионов 84Kr14+ был ускорен в ДЦ-280 26 декабря 2018 г. и выведен из ускорителя в канал транспортировки ускоренных ионов 17 января 2019 г. В марте 2019 г. пучки ионов 84Kr14+, с интенсивностью 1,36 мкА частиц и ионов 12С2+, с интенсивностью 10 мкА частиц были ускорены и выведены в канал транспортировки с энергией около 5,8 МэВ/нуклон.  Во второй половине года были получены пучки 48Ca7+,8+,9+,10+ c интенсивностью вплоть до 5 мкА частиц и выведены в канал транспортировки с энергией 5,3 - 6,225 МэВ/нуклон. Основная задача нового ускорителя – выполнение долгосрочной программы исследований Фабрики СТЭ, нацеленной на синтез новых (Z≥119) и детальное изучение ядерно-физических и химических свойств ранее открытых 112-118 элементов.
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Metal ions production by sputtering method from ECR ion source DECRIS-SC
Many experiments in nuclear physics request the production of metallic ion beams. All elements from lithium up to uranium are of interest and most of them are required as a specific isotope, which often demands the enriched materials. Depending on the material properties beams of rare isotopes can be produced from solid materials or solid compounds. Several methods for the production of ions from solid materials have been developed. Solid materials can be evaporated from a resistive or inductive oven inserted into a source chamber. Refractory metals can be introduced into the plasma by ion sputtering. The first experiments with sputtering technique were performed at FLNR JINR, and the accelerated beam of V10+ was produced at CI-100 cyclotron. In future experiments, we plan to produce 181Ta35+ (A/Z=5.17) and to study the effect of argon and oxygen as sputtering/mixing gases.
Получение ионов металлов методом распыления из источника ионов ECR DECRIS-SC
К. И. Кузьменков, Д. К. Пугачев, С. Л. Богомолов, А. А. Ефремов, В. Е. Миронов, Н.Ю. Язвицкий 
Многие эксперименты в ядерной физике требуют получения пучков металлических ионов. Все элементы от лития до урана представляют интерес, и большинство из них требуется в виде изотопа, который часто требует обогащения исходных материалов. В зависимости от свойств металла пучки быть получены из твердых материалов или их соединений. Известно несколько методов получения ионов металлов. Твердые материалы могут испаряться из резистивной или индуктивной печи, помещенной в камеру источника. Тугоплавкие металлы могут быть введены в плазму методом ионного распыления. Первые эксперименты по получению веществ методом распыления были проведены в Лаборатории ядерных реакций в 2019г, ускоренный пучок V10+ был получен на циклотроне CI-100. В будущих экспериментах мы планируем получить 181Ta35+ (A / Z=5.17) и изучить влияние аргона и кислорода как распыляющих / смешивающих газов. 
